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Protokół Nr XXXV/14  

              z sesji Rady Gminy Gnojno, odbytej w dniu 31. stycznia 2014 roku w sali 
konferencyjnej Urzędu Gminy w Gnojnie. 
Sesja trwała od godz. 9.20 do godz. 13.30. 
W sesji, zgodnie z załączonymi listami obecności, wzięło udział 15 radnych, sołtysi 
oraz: 
- Pani Jolanta Stachowicz – wójt gminy, 
- Pan Piotr Bębas – sekretarz gminy, 
- Pani Ilona Piwowarska – skarbnik gminy, 
- Pan Mariusz Grunt – prawnik, 
- Pani Dorota Boroń – kierownik GOPS, 
- Pani Wioleta Nieznalska – Członek Mobilnej Grupy Interdyscyplinarnej PCPR w 
Busku – Zdroju (w części obrad), 
- Pani Monika Molęda – Członek Mobilnej Grupy Interdyscyplinarnej Powiatowego 
Centrum Pomocy Rodzinie w Busku -Zdroju (w części obrad). 
            XXXV sesję otworzył przewodniczący rady – pan Piotr Terlecki. W pierwszej 
kolejności stwierdził kworum wystarczające do podejmowania prawomocnych 
uchwał, a następnie powitał wszystkich uczestników sesji. Kontynuując odczytał 
proponowany porządek obrad, który przedstawia się następująco: 

1. Otwarcie sesji i stwierdzenie kworum. 
2. Przyjęcie protokołu z poprzedniej sesji. 
3. Sprawozdanie Wójta Gminy z działalności w okresie między sesjami. 
4. Podjęcie uchwały w sprawie zaciągnięcia długoterminowego kredytu 

bankowego z przeznaczeniem na spłatę wcześniej zaciągniętych kredytów oraz 
sfinansowanie planowanego deficytu budżetu. 

5. Podjęcie uchwały w sprawie przyjęcia Gminnej Strategii Rozwiazywania 
Problemów Społecznych na lata 2014-2020. 

6. Podjęcie uchwały w sprawie ustanowienia wieloletniego programu osłonowego 
w zakresie dożywiania „Pomoc gminy w zakresie dożywiania” na lata 2014-
2020. 

7. Podjęcie uchwały w sprawie podwyższenia kryterium dochodowego 
uprawniającego do przyznania nieodpłatnie pomocy w zakresie dożywiania w 
formie świadczenia pieniężnego, na zakup posiłku lub żywności oraz określenia 
zasad zwrotu wydatków w zakresie dożywiania w formie posiłku albo 
świadczenia rzeczowego w postaci produktów żywnościowych, dla osób 
objętych wieloletnim programem wspierania finansowego gmin w zakresie 
dożywiania „Pomoc państwa w zakresie dożywiania” na lata 2014-2020. 

8. Podjęcie uchwały w sprawie określenia zasad zwrotu wydatków w zakresie 
dożywiania w formie posiłku albo świadczenia rzeczowego w postaci 
produktów żywnościowych, dla osób objętych wieloletnim programem 
wspierania finansowego gmin w zakresie dożywiania „Pomoc państwa w 
zakresie dożywiania” na lata 2014-2020. 
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9.  Podjęcie uchwały w sprawie przeznaczenia do sprzedaży w drodze przetargu 
ustnego nieograniczonego nieruchomości gruntowych stanowiących własność 
Gminy Gnojno. 

10. Podjęcie uchwały w sprawie zmiany planu rzeczowo-finansowego w zakresie 
realizacji Gminnego Programu Profilaktyki i Rozwiązywania Problemów 
Alkoholowych oraz Przeciwdziałania Narkomanii na 2014 rok. 

11. Odpowiedzi na interpelacje radnych. 
12. Zapytania i wolne wnioski. 
13.Zakończenie sesji. 

            Po odczytaniu porządku obrad – przewodniczący wniósł o wprowadzenie po 
punkcie 10 punktu 11 w brzmieniu: „podjęcie uchwały zmieniającej uchwałę w 
sprawie określenia przystanków komunikacyjnych, których właścicielem jest Gmina 
Gnojno, udostępnionych dla operatorów i przewoźników oraz warunków i zasad 
korzystania z tych obiektów. 
„Za” wprowadzeniem wym. punktu do porządku obrad głosowało 15 radnych. 
Następnie odbyło się głosowanie jawne nad przyjęciem porządku obrad, „za” którym 
głosowało 15 radnych. 
          Po głosowaniu pani Wioleta Nieznalska – pracownik PCPR w Busku -Zdroju – 
przedstawiła zasady naboru rodzin do projektu systemowego pn. „Schematom STOP! 
– Wspólne działania instytucji pomocy społecznej i instytucji rynku pracy – pilotaż”, 
współfinansowanego przez Unię Europejską ze środków Europejskiego Funduszu 
Społecznego. Głównym celem projektu jest pomoc rodzinom wielodzietnym i 
wzmocnienie ich pozycji w społeczeństwie. Projekt jest skierowany do 10 rodzin z 
terenu powiatu buskiego, które spełniają określone kryteria (szczegóły projektu – w 
załączeniu). Kontynuując swoje wystąpienie poinformowała, że Powiatowe Centrum 
Pomocy Rodzinie realizuje jeszcze inny projekt systemowy w ramach Programu 
Operacyjnego Kapitał Ludzki 2007-2013 pn. „Nowy zawód – Nowy start”. Jest to VII 
edycja projektu, któremu przyświeca hasło: Zmieniaj swoje życie: kształć się, uzyskuj 
pracę, lecz się i wypoczywaj. Realizacja projektu zakłada m.in. organizowanie kursów 
zawodowych oraz wyjazdów szkoleniowych z elementami rehabilitacji (szczegóły dot. 
projektu – w załączeniu). 
Po prezentacji pracownice Powiatowego Centrum Pomocy Rodzinie odpowiadały na 
pytania zadawane przez uczestników sesji. 
 
Do punktu 2-go. 
 
          Przyjęcie protokołu z poprzedniej sesji. 
          W związku z brakiem uwag do protokołu z sesji Nr XXXIV/13, odbytej w dniu 
30. grudnia 2013 roku, odbyło się  głosowanie jawne nad jego przyjęciem. 
„Za” przyjęciem protokołu głosowało 15 radnych. 
 
Do punktu 3-go. 
 
          Sprawozdanie Wójta Gminy z działalności w okresie między sesjami. 
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          Z treścią sprawozdania, będącego załącznikiem do protokołu, zapoznała 
zebranych pani wójt. 
Po przedłożeniu sprawozdania przez panią wójt radna Maria Woźniak zaproponowała 
utworzenie zakładki na stronie podmiotowej BIP i publikowanie sprawozdań wójta 
gminy z działalności w okresie między sesjami. Następnie zwróciła się z prośbą o 
przedstawienie nieopublikowanych zarządzeń wójta i zapytała, czy z tytułu zmian 
kadrowych w GOPS nastąpi wzrost nakładów z budżetu gminy na wynagrodzenia. 
Kontynuując swoją wypowiedź zapytała, kiedy zostanie ogłoszony przetarg  na 
dokumentację projektową na budowę odcinka drogi gminnej - od drogi wojewódzkiej 
do kościoła. 
Do wyżej poruszonych zagadnień odniosła się pani wójt. Stwierdziła m.in., że zostanie 
utworzona zakładka i sprawozdania będą publikowane po każdej sesji na stronie BIP, 
natomiast zarządzenia, które z przyczyn obiektywnych nie zostały opublikowane, będą 
publikowane na bieżąco. Odpowiadając na pytanie dotyczące zmian organizacyjnych 
w Gminnym Ośrodku Pomocy Społecznej oznajmiła, że zatrudnienie pracowników nie  
będzie dodatkowym obciążeniem dla budżetu gminy. Odnosząc się do ostatniej 
kwestii poinformowała, że wykonanie zadania pn.: „Opracowanie projektów wraz z 
dokumentacją kosztorysową przebudowy dróg gminnych” wymienionych w 
sprawozdaniu zostało zlecone w ramach środków z funduszu sołeckiego, natomiast 
wykonanie dokumentacji na wnioskowany odcinek drogi zostanie zlecone 
kierownikowi referatu inwestycji.  
 
Do punktu 4-go. 
 
           Podjęcie uchwały w sprawie zaciągnięcia długoterminowego kredytu 
bankowego z przeznaczeniem na spłatę wcześniej zaciągniętych kredytów oraz 
sfinansowanie planowanego deficytu budżetu. 
          Projekt uchwały w przedmiotowej sprawie wraz z uzasadnieniem przedłożyła 
pani skarbnik. 
         Radny Stanisław Wcisło zwrócił się z pytaniem, jakie jest aktualne zadłużenie 
gminy. 
         Pani skarbnik odpowiadając stwierdziła, że zadłużenie gminy na koniec 2013 
roku wynosiło 8.229.044,00 zł oraz, że gmina spełnia wymogi art.243 ustawy o 
finansach publicznych. 
Z uwagi na brak dalszych pytań przewodniczący obrad poddał projekt uchwały pod 
głosowanie. 
Wyniki głosowania jawnego: „za” – 15, „przeciw” – 0, „wstrzymuj ących się” – 0. 
Uchwała Nr XXXV/234/14 wraz z uzasadnieniem stanowi załącznik do protokołu. 
 
Do punktu 5-go. 
 
           Podjęcie uchwały w sprawie przyjęcia Gminnej Strategii Rozwiązywania 
Problemów Społecznych na lata 2014-2020. 
          Wpisując się w powyższą tematykę przewodniczący Komisji Planowania, 
Budżetu i Finansów – radny Stanisław Wesołowski – odczytał protokół ze wspólnego 
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posiedzenia komisji, odbytego w dniu 20. stycznia 2014 roku (protokół w załączeniu). 
Następnie głos zabrała pani kierownik GOPS i poinformowała, że zostały uzupełnione 
dwie tabele, znajdujące się w załączniku Nr 1, po czym przytoczyła strukturę 
bezrobocia na terenie Gminy Gnojno w latach 2012-2013. Z przytoczonej tabeli 
wynika, że w najtrudniejszym położeniu na rynku pracy znajdują się osoby w wieku 
od 18 do 44 lat. 
Dyskusja: 
- Radna Maria Woźniak – mam kilka uwag, co do treści merytorycznej i redakcyjnej 
dokumentu. Według mnie na stronie 14 należy zmienić definicję osoby bezrobotnej, 
bo przytoczona brzmi niezręcznie, oraz zapis (str.12) dotyczący gimnazjum, do 
którego uczniowie „uczęszczają” a nie „korzystają”. Poza tym proszę o 
uszczegółowienie tabeli na stronie 7 – ludność gminy - i zamieszczenie danych w 
podziale na grupy wiekowe: 0 – 6, 7-17, 18-60 i powyżej 60 lat. Jeżeli chodzi o 
ograniczenie bezrobocia i aktywizację zawodową (str.25) proponuję, aby organizować 
takie szkolenia, które dają możliwość zatrudnienia osobom bezrobotnym, a nie tylko 
możliwość zarobkowania firmom szkolącym. Ponieważ nie została poruszona w 
strategii kwestia aktywizacji osób starszych, poddaję pod rozwagę pomysł stworzenia 
domów dziennego pobytu czyli środowiskowych domów samopomocy. 
- Pani Dorota Boroń – w latach 2008-2009 funkcjonował klub seniora w ramach 
otrzymanej dotacji na Poakcesyjny Program Wsparcia Obszarów Wiejskich, ale 
zainteresowanie społeczności ludzi starszych było tak małe, że zrezygnowaliśmy ze 
świadczenia tego typu usług. 
- Radna Maria Woźniak – mnie chodzi o to, żeby osobom starszym i 
niepełnosprawnym z terenu gminy zapewnić transport do miejsca pobytu, wyżywienie 
i całodzienną opiekę. 
- Pani Dorota Boroń – jeżeli będziemy dysponować odpowiednim budynkiem i będzie 
zainteresowanie ze strony osób starszych – w każdej chwili możemy wrócić do tematu 
i  takie miejsce stworzyć.  
- Radna Maria Woźniak – poruszam ten temat, ponieważ na terenie gminy mieszka 
coraz więcej osób starszych i niesamodzielnych, a opłaty za pobyt w domach pomocy 
społecznej stanowią coraz większe obciążenie dla budżetu gminy. 
- Wójt gminy – starzejące się społeczeństwo jest problemem ogólnokrajowym i 
wymaga systemowych rozwiązań ze strony władz centralnych. Nie widzę żadnych 
przeciwskazań, aby zorganizować w przyszłości przyjazne miejsce dla osób starszych 
w wyremontowanym budynku OSP w Gnojnie, zapewniając im wyżywienie oraz 
kilkugodzinną opiekę. 
- Prawnik – znane są również przypadki, że rodzic przepisuje cały majątek dzieciom, a 
potem jest umieszczany w domu pomocy społecznej z oczekiwaniem, że państwo 
zapłaci za jego pobyt. Składane pozwy skutkują tym, że w niektórych przypadkach sąd 
orzeka obowiązek alimentacyjny dzieci wobec rodzica z tytułu umieszczenia w domu 
pomocy społecznej. 
- Wójt gminy – są to jednakże niewielkie kwoty w porównaniu z kosztami pobytu 
jednej osoby w domu pomocy społecznej, wynoszącymi niekiedy nawet 4.000 zł. 
- Radny Krzysztof Musiał – w związku z tym, że gmina ponosi coraz większe koszty 
za pobyt osób w domach pomocy społecznej znajdujących się na terenie innych gmin, 
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może należałoby pomyśleć o stworzeniu takiego miejsca na terenie naszej gminy. 
Zysk byłby podwójny – po pierwsze byłoby gdzie umieścić osoby starsze i 
niepełnosprawne, a po drugie - powstałyby nowe miejsca pracy. 
- Radny Gustaw Treliński – najpierw należy obliczyć koszty zatrudnienia i utrzymania 
budynku. 
- Pani Dorota Boroń – gminy nie ponoszą wszystkich kosztów za pobyt osób w 
domach pomocy społecznej, umieszczonych przed 2004 rokiem. Jeżeli ten obowiązek 
zostanie scedowany wyłącznie na samorządy – koszty będą jeszcze wyższe. Dlatego 
niektóre gminy organizują „pomoc sąsiedzką” albo tworzą Zakłady Opiekuńczo-
Lecznicze. 
W związku z brakiem dalszych pytań i uwag, co do treści przedłożonego dokumentu, 
przewodniczący obrad poddał projekt uchwały pod głosowanie. 
Wyniki głosowania jawnego: „za” – 14, „przeciw” – 0, „wstrzymuj ących się” – 0 
(radny Stanisław Wcisło był nieobecny na sali obrad podczas głosowania). Uchwała 
Nr XXXV/235/14 wraz z uzasadnieniem stanowi załącznik do protokołu. 
Po głosowaniu przewodniczący ogłosił 15-minutową przerwę w obradach. 
 
Do punktu 6-go. 
 
             Podjęcie uchwały w sprawie ustanowienia wieloletniego programu 
osłonowego w zakresie dożywiania „Pomoc gminy w zakresie dożywiania” na lata 
2014-2020. 
             Z projektem uchwały w przedmiotowej sprawie oraz treścią uzasadnienia  
zapoznała uczestników sesji pani Dorota Boroń – kierownik GOPS. 
Pan Henryk Kasza zwrócił się z pytaniem, czy wszystkie dzieci dojeżdżające z 
Kostery i Bugaja do szkoły mogłyby być objęte bezpłatnym dożywianiem, bez 
wypełniania dodatkowych dokumentów. Dodał, że taka sytuacja miała miejsce w 
poprzednich latach, kiedy dzieci z tych miejscowości uczęszczały do gimnazjum w 
Chmielniku. 
Pani kierownik w odpowiedzi stwierdziła że burmistrz, chcąc zachęcić uczniów z 
terenu gminy Gnojno do uczęszczania do tamtejszych szkół, wygospodarował środki 
na dożywiania z budżetu Miasta i Gminy Chmielnik. 
Kontynuując ten punkt porządku obrad przewodniczący poddał projekt uchwały pod 
głosowanie. 
Wyniki głosowania jawnego: „za” – 15, „przeciw” – 0, „wstrzymuj ących się” – 0. 
Uchwała Nr XXXV/236/14 wraz z uzasadnieniem – w załączeniu. 
Po głosowaniu radny Stanisław Wcisło zgłosił postulat, aby zobowiązać dyrektorów i 
kierowników szkół, żeby na bieżąco przypominali rodzicom zasady, kto i kiedy może 
skorzystać z dożywiania. 
Pani wójt odnosząc się do powyższej kwestii stwierdziła, że dyrektorzy i kierownicy 
szkół zostali o tym fakcie poinformowani podczas wspólnego posiedzenia stałych 
komisji rady.  
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Do punktu 7-go. 
 
             Podjęcie uchwały w sprawie podwyższenia kryterium dochodowego 
uprawniającego do przyznania nieodpłatnie pomocy w zakresie dożywiania w formie 
świadczenia pieniężnego, na zakup posiłku lub żywności oraz określenia zasad zwrotu 
wydatków w zakresie dożywiania w formie posiłku albo świadczenia rzeczowego w 
postaci produktów żywnościowych, dla osób objętych wieloletnim programem 
wspierania finansowego gmin w zakresie dożywiania „Pomoc państwa w  zakresie 
dożywiania” na lata 2014-2020. 
             Projekt uchwały, o którym mowa wyżej, odczytała pani kierownik GOPS. 
Kontynuując doprecyzowała, że zgodnie ze wstępnymi obliczeniami zapotrzebowanie 
na 2014 rok, na realizację zapisów wynikających z treści uchwały, wyniesie 
175.000,00 zł, przy czym kwota 105.000,00 zł zostanie pozyskana z budżetu państwa, 
natomiast pozostała kwota – z budżetu gminy.  
Z uwagi na brak pytań i uwag przewodniczący poddał rzeczony projekt uchwały pod 
głosowanie. 
Wyniki głosowania jawnego: „za” – 15, „przeciw” – 0, „wstrzymuj ących się” – 0. 
Uchwała Nr XXXV/237/14 wraz z uzasadnieniem stanowi załącznik do protokołu. 
 
Do punktu 8-go. 
 
            Podjęcie uchwały w sprawie określenia zasad zwrotu wydatków w zakresie 
dożywiania w formie posiłku albo świadczenia rzeczowego w postaci produktów 
żywnościowych, dla osób objętych wieloletnim programem wspierania finansowego 
gmin w zakresie dożywiania „Pomoc państwa w zakresie dożywiania” na lata 2014-
2020. 
           Pani kierownik wyjaśniła, że podjęcie ww. uchwały jest wymogiem 
ustawowym oraz konsekwencją wcześniej podjętych uchwał. 
          Projekt uchwały w przedmiotowej sprawie odczytał przewodniczący obrad. 
W związku z brakiem pytań, projekt uchwały został przez przewodniczącego obrad 
poddany pod głosowanie. 
Wyniki głosowania jawnego: „za” – 15, „przeciw” – 0, „wstrzymuj ących się” – 0. 
Uchwała Nr XXXV/238/14 wraz z uzasadnieniem – w załączeniu. 
 
Do punktu 9-go. 
 
             Podjęcie uchwały w sprawie przeznaczenia do sprzedaży w drodze przetargu 
ustnego nieograniczonego nieruchomości gruntowych stanowiących własność Gminy 
Gnojno. 
            Projekt uchwały wraz z uzasadnieniem odczytał pan Piotr Bębas - sekretarz 
gminy. 
Pani wójt zabierając głos w ww. sprawie wyjaśniła, że nieruchomości gruntowe 
przeznaczone do sprzedaży stanowią działki rolne i rolno-leśne przejęte przez Skarb 
Państwa od rolników w zamian za świadczenia emerytalno-rentowe. Kontynuując 
dodała, że gmina nabyła działki nieodpłatnie składając wniosek do wojewody w 
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oparciu o art. 13 ustawy o gospodarowaniu nieruchomościami rolnymi Skarbu 
Państwa. Dodała, że po podjęciu uchwały wycena ww. nieruchomości zostanie 
zlecona rzeczoznawcy oraz, że orientacyjna cena 1ha gruntu na terenie gminy Gnojno 
wynosi około 6.000,00 zł. 
Radny Stanisław Wcisło zapytał, czy wszystkie działki przeznaczone do sprzedaży są 
zakrzaczone.  
Pani wójt odpowiadając na pytanie stwierdziła że, jak wynika z ewidencji gruntu, są to 
tereny nieużytkowane, rolno-leśne. 
Z uwagi na brak pytań, przedłożony przez pana sekretarza projekt uchwały został 
poddany pod głosowanie. 
Wyniki głosowania jawnego: „za” – 15, „przeciw” – 0, „wstrzymuj ących się” – 0. 
Uchwała Nr XXXV/239/14 wraz z uzasadnieniem stanowi załącznik do protokołu. 
 
Do punktu 10-go. 
 
            Podjęcie uchwały w sprawie zmiany planu rzeczowo-finansowego w zakresie 
realizacji Gminnego Programu Profilaktyki i Rozwiązywania Problemów 
Alkoholowych oraz Przeciwdziałania Narkomanii na 2014 rok. 
            Projekt uchwały w przedmiotowej sprawie omówiła pani pełnomocnik wójta 
ds. rozwiązywania problemów alkoholowych. 
            Pan Marian Okraj zapytał, czy na terenie naszej gminy są osoby objęte 
programem i ile ich jest.  
            Pani pełnomocnik w odpowiedzi stwierdziła, że działania profilaktyczne są 
skierowane przede wszystkim do młodzieży szkolnej. Ponadto dodała, że w Urzędzie 
Gminy działa Punkt Konsultacyjno-Informacyjny, czynny w każdy pierwszy, drugi i 
trzeci poniedziałek miesiąca, do którego mogą się zgłaszać zarówno osoby mające 
problem z nadużywaniem alkoholu, jak i członkowie ich rodzin. 
            Temat doprecyzowała radna Maria Woźniak - członek GKRPA. Stwierdziła 
m.in., że ten, kto ma problem – sam się nie  zgłosi. Dlatego zgłosić osobę może 
członek rodziny, sąsiad, radny lub sołtys. I wtedy komisja, która jest tzw. pierwszym 
ogniwem, uruchamia odpowiednią procedurę. 
           Pan sołtys, kontynuując swoją wypowiedź stwierdził, że to o czym mówi pani 
radna to są fakty, ale  my wszyscy powinniśmy cały czas iść naprzód i ludziom 
potrzebującym pomóc za wszelką cenę. 
           Radny Tomasz Pasternak zapytał, co się dzieje dalej z osobą zgłoszoną przez 
rodzinę. Odpowiadając na pytanie pani pełnomocnik stwierdziła, że członkowie 
rodziny oraz zgłoszona osoba zostają zaproszeni na posiedzenie komisji, gdzie 
odbywa się motywowanie do podjęcia przez nią dobrowolnego leczenia odwykowego. 
W przypadku niewyrażenia zgody na taki rodzaj leczenia – komisja uruchamia 
procedurę sądowego zobowiązania do leczenia odwykowego. 
           Pan prawnik odnosząc się do kwestii podniesionej przez pana sołtysa z Pożóg 
oznajmił, że jest to szereg różnych działań. Na wstępie jest GKRPA, później 
monitorowanie i profilaktyka a w określonych przypadkach występowanie do sądu o 
zobowiązanie do leczenia odwykowego, które nie ma charakteru przymusu. Następnie 
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dodał, że działania powinny być podejmowane nie tylko przez gminę, ale również 
GOPS, organizacje pozarządowe i kościół, bo tylko wtedy mają jakikolwiek sens.  
            Pani radna Maria Woźniak dopowiedziała jeszcze że, w uzasadnionych 
przypadkach komisja lub Zespół Interdyscyplinarny, mając na względzie dobro 
małoletnich dzieci, występują do sądu z pismem o wgląd w sytuację rodziny. Sąd po 
wnikliwym rozeznaniu sprawy ustanawia kuratora rodzinnego, natomiast jednemu z 
rodziców lub obydwojgu ogranicza prawa rodzicielskie. Podkreśliła również że 
sołtysi, będący swoistymi „łącznikami” między wsią a gminą oraz znający dokładnie 
sytuację rodzin na swoim terenie, mogą zgłaszać problemy do komisji lub GOPS. 
Zaznaczyła, że można tego dokonać „anonimowo”, bo zarówno pracowników GOPS, 
jak i członków komisji obowiązuje pełna dyskrecja. 
Z uwagi na wyczerpanie tematu – przewodniczący obrad poddał projekt uchwały pod 
głosowanie. 
Wyniki głosowania jawnego: „za” – 15, „przeciw” – 0, „wstrzymuj ących się” – 0. 
Uchwała Nr XXXV/240/14 wraz z uzasadnieniem stanowi załącznik do protokołu. 
 
Do punktu 11-go. 
 
            Podjęcie uchwały zmieniającej uchwałę w sprawie określenia przystanków 
komunikacyjnych, których właścicielem jest Gmina Gnojno, udostępnionych dla 
operatorów i przewoźników oraz warunków i zasad korzystania z tych obiektów.  
           Projekt uchwały w ww. sprawie odczytał przewodniczący rady – pan Piotr 
Terlecki. 
Temat doprecyzował sekretarz gminy; stwierdził m.in., że pierwotna uchwała 
określała wykaz przystanków oraz warunki i zasady korzystania z przystanków 
komunikacyjnych.  Paragraf 2 ust. 1 przedłożonego projektu uchwały otrzymuje 
brzmienie: „Korzystanie z przystanków komunikacyjnych, których właścicielem lub 
zarządzającym jest Gmina Gnojno, jest nieodpłatne” (w poprzednim załączniku Nr 1 
do uchwały było: jest odpłatne). Zmiana została zainicjowana przez firmy 
przewozowe, które wysyłając monity do gminy zagroziły, że przestaną wozić 
mieszkańców, jeżeli gmina nie odstąpi od pobierania opłat. Roczna opłata, przy 
ustalonych stawkach 0,05 zł za jedno zatrzymanie, wyniosłaby 1.450,00 zł. 
Niewnoszenie opłat przez przewoźnika skutkowałoby uruchomieniem procedury 
administracyjnej a w konsekwencji - rozwiązaniem umowy. 
Pytania: 
- Radna Maria Woźniak – czy takie rozwiązanie problemu będzie zgodne z ustawą o 
finansach publicznych i jak ten temat rozstrzygnęły ościenne gminy. 
- Skarbnik gminy – z pisma które otrzymaliśmy od przewoźnika wynika, że gminy 
ościenne odstąpiły od pobierania opłat. 
- Radny Krzysztof Musiał – jeżeli firmy przewozowe przestaną wozić pasażerów – to 
skąd będą mieć pieniądze? Poza tym słyszy się głosy, że wybudowaliśmy piękne, 
nowe przystanki, tylko nie ma ich komu odśnieżać.  
- Radny Gustaw Treliński – uważam, że kwota 1.000,00 złotych niczego nie załatwi, 
dlatego najlepiej będzie odstąpić od pobierania opłat. 
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- Radny Tomasz Pasternak – reasumując proponuję wystąpić z pismem do innego 
przewoźnika, żeby zwiększyć konkurencję w tym obszarze na terenie gminy. 
Natomiast do firmy, która wozi pasażerów, przesłać informację że gmina odstąpiła od 
pobierania opłat w zamian za obniżenie cen biletów. 
W związku z brakiem dalszych pytań i uwag – projekt uchwały został przez 
przewodniczącego obrad poddany pod głosowanie. 
Wyniki głosowania jawnego: „za” – 15, „przeciw” – 0, „wstrzymuj ących się” – 0. 
Uchwała Nr XXXV/241/14 wraz z uzasadnieniem – w załączeniu. 
Po głosowaniu przewodniczący ogłosił 20-minutową przerwę w obradach. 
 
Do punktu 12-go. 
 
             Odpowiedzi na interpelacje radnych.      
             Do wniosków zgłoszonych na sesji w dniu 30. grudnia 2013 roku odnieśli się: 
-  Radna Maria Woźniak stwierdziła, że precyzując swój wniosek wyraziła się dość 
jasno i nie wie, dlaczego nie wykazano ilości wody opomiarowanej i wyfakturowanej 
w poszczególnych latach. Dodała że zestawienie, które otrzymała, daje pewien obraz, 
ale dysponując dodatkowymi danymi można by było dokonać porównania zużycia 
wody na przestrzeni minionych lat oraz dokonać oceny stanu gospodarki wodnej.  
- Pani wójt odnosząc się do powyższej kwestii stwierdziła, że nie przygotowano 
kompletnej informacji, ponieważ pracownik przebywał na leczeniu rehabilitacyjnym, a 
oprogramowanie nie zawiera modułu sumującego faktury. 
- Radna Maria Woźniak kontynuując oznajmiła, że nikt nie wymagał precyzyjnych i 
szczegółowych wyliczeń, tylko orientacyjnych danych. Dlatego należało całoroczny 
dochód za pobór wody podzielić przez obowiązującą stawkę i otrzymalibyśmy dane w 
przybliżeniu. Bo nie da się prowadzić racjonalnej gospodarki bez analizowania 
pewnych zdarzeń. 
- Pan przewodniczący nadmienił, że dzięki wymianie wodomierzy wzrosły rachunki 
za pobór wody, co może potwierdzić radny Jerzy Kwiecień. 
-  Radny Gustaw Treliński zabierając głos w tym temacie oświadczył, że okres 
ważności wodomierza wynosi 5 lat. Następnie dodał, że sukcesywna wymiana 
starszych wodomierzy na pewno wpłynie na wzrost dochodów za dostawę wody do 
indywidualnych odbiorców. 
- Radna Maria Woźniak zabierając po raz kolejny głos skonstatowała, że istniejący 
stan nie jest niczym nowym. Są to bowiem zaniedbania z przeszłości, które w pewnym 
okresie stanowiły temat tabu. 
- Radny Stanisław Wcisło nawiązując do wniosku radnej Marii Woźniak oznajmił, że 
nie trzeba sumować faktur, żeby się dowiedzieć, ile zużyto wody. Argumentował, że 
corocznie jest opracowywany budżet oraz sporządzane są sprawozdania z jego 
realizacji. I te dokumenty zawierają pozycje: dochody i wydatki, które powinny być 
podstawą do opracowania takiego wykazu. 
- Pan przewodniczący oświadczył, że na podstawie powyższych dokumentów 
wyliczenie zużycia wody nie byłoby do końca miarodajne. Podkreślił, że po wymianie 
liczników zużycie wody na pewno będzie inne. 
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- Pan radny Stanisław Wcisło stwierdził, nawiązując do powyższej wypowiedzi, że 
może będzie inne – może wyższe, może niższe – co nie zmienia faktu, że jakieś dane 
do projektu budżetu były brane. 
- Pani wójt podsumowując temat zadeklarowała, że stosowna informacja zostanie 
przygotowana. 
- Po tej deklaracji radna Maria Woźniak zwróciła się po raz kolejny o przedłożenie 
rejestru awarii sieci wodociągowej w formie książkowej. 
- Pani wójt poinformowała, że wymagany rejestr jest prowadzony od stycznia br. przez 
panią Bożenę Wawszczyk, która nie może go przedłożyć w dniu dzisiejszym, 
ponieważ przebywa na zwolnieniu lekarskim.  
 
Do punktu 13-go. 
 
          Zapytania i wolne wnioski. 
           Na samym początku pani wójt poinformowała, że w dniu 20.02.2014 r. w 
Buskim Samorządowym Centrum Kultury odbędzie się spotkanie na temat 
odnawialnych źródeł energii. Następnie zwróciła się do zebranych z prośbą o 
zgłaszanie chęci udziału w spotkaniu w sekretariacie Urzędu Gminy do dnia 15. lutego 
br. 
Zapytania i wolne wnioski zgłosili: 
- Pan Józef Sojda – sołtys wsi Wola Zofiowska – podziękował za sprawne odśnieżanie 
dróg gminnych i prosił, aby po niedzieli posypać nawierzchnię piaskiem. Następnie 
zaproponował, aby w przyszłym roku zakupić stemple oraz siatkę przeciwśnieżną i 
ustawić wzdłuż drogi, co zatrzyma nawiewający śnieg z pobliskich pól. 
- Pani wójt odnosząc się do pierwszej kwestii poinformowała, że z uwagi na bardzo 
trudne warunki atmosferyczne ferie zimowe zostały przedłużone o jeden dzień. Co do 
drugiej kwestii oznajmiła, że wszystko wskazuje na to, iż w przyszłym roku w każdym 
newralgicznym miejscu zostanie zamontowana  siatka przeciwśnieżna. 
- Pan Andrzej Guzera – sołtys z Glinki - prosił o odśnieżanie chodników. 
- Pani wójt stwierdziła, że gmina dysponuje odpowiednim sprzętem i że pracownik od 
przyszłego tygodnia rozpocznie odśnieżanie chodników. 
- Pan sekretarz dopowiedział, że odśnieżanie chodników należy do właścicieli posesji. 
- Radny Stanisław Wcisło wnioskował o uruchomienie od września punktu 
przedszkolnego przy Szkole Podstawowej w Balicach, co będzie z korzyścią i dla 
gminy, i dla rodziców. 
- Pani wójt odniosła się do zgłoszonego wniosku i oświadczyła, że 4-letnie dzieci mają 
możliwość uczęszczania do klas „O”. 
- Radny Stanisław Wcisło podkreślił że rozumie, ale zna rodziców, którzy wożą swoje 
3-letnie dzieci do przedszkola w Raczycach. 
- Po tym stwierdzeniu pani wójt przekazała informację, że został złożony wniosek na 
doposażenie wszystkich klas „zerowych”. W ramach pozyskanych środków zostaną  
zakupione m.in. meble, zabawki oraz dywany. 
- Radny Stanisław Wcisło kontynuując rozpoczęty wątek jeszcze raz zaakcentował, że 
docenia to, iż polepszą się warunki lokalowe i wyposażenie zerówek, ale nadal 
podtrzymuje swój wniosek. 
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- Pani wójt kończąc zadeklarowała, że decyzja zostanie podjęta po wnikliwym 
rozeznaniu sprawy.   
- Sołtys Marian Okraj stwierdził że, mimo iż zima przyszła późno, gmina nie jest 
wyposażona w odpowiedni sprzęt do walki z gołoledzią. W związku z tym zaapelował 
do rady oraz sołtysów o podjęcie działań, mających na celu wyposażenie ludzi w  
sprzęt, który będzie spełniał swoje zadanie w okresie zimy. Bo samochód z 
doczepionym siewnikiem sam ma problem z poruszaniem się po oblodzonych 
drogach. Argumentował, że nie może tak być, żeby przez dwa dni była nieprzejezdna 
droga. Potem zwrócił się do pani wójt i oświadczył, że nie podważa Jej decyzji, ale 
odwołanie zajęć w szkołach jest najprostszym sposobem rozwiązania problemu. A 
przecież najważniejsze jest dobro dziecka. Kontynuując swoją wypowiedź zadał 
retoryczne pytanie: co powiemy ludziom, uwięzionym w swoich domach, 
dojeżdżających do pracy w odległych miejscowościach?  
- Pani wójt odnosząc się do powyższego zagadnienia oznajmiła, że nawet piaskarki nie 
są w stanie poradzić sobie z gołoledzią.  
 - Pan sołtys skonkretyzował swój wniosek i zaproponował, aby zrezygnować z innych 
celów i zakupić nowoczesny sprzęt do odśnieżania. 
- Sołtys Henryk Kasza zgłosił, że nie jest odśnieżony odcinek drogi powiatowej 
Bugaj-Kostera. 
- Pani Marianna Wójcik – sołtys Rudy – również zasygnalizowała, że droga 
powiatowa Maciejowice – Ruda jest nieprzejezdna, mimo że Powiatowy Zarząd Dróg 
dysponuje odpowiednim sprzętem. 
- Przewodniczący rady, nawiązując do powyższych wniosków, poinformował że PZD 
w Busku – Zdroju zgodnie ze specyfikacją ma do odśnieżania na terenie gminy 
Gnojno 55 km dróg powiatowych, z czego tylko 7 km dróg jest zakwalifikowanych do 
posypywania piaskiem. 
- Pan Henryk Kasza stwierdził, że nie ma żadnej kontroli nad pracownikami ze strony 
kadry zarządzającej.  
- Pani sołtys z Wólki Bosowskiej oświadczyła, że zgadza się ze swoimi 
przedmówcami. Następnie zapytała, dlaczego tak się dzieje, że pani wójt potrafiła 
usprawnić system odśnieżania a w Powiatowym Zarządzie Dróg niektórzy pracownicy 
w ogóle nie reagują na telefony od sołtysów? Kontynuując swoją wypowiedź po raz 
kolejny wniosła o usunięcie gałęzi drzew, zagrażających bezpieczeństwu, oraz 
wkopanie znaków drogowych (na łuku drogi, obok posesji pana Janika). 
- Radny Gustaw Treliński zaproponował, aby w przyszłym roku wystąpić z pismem do 
PZD w Busku-Zdroju o uwzględnienie w specyfikacji posypywania piaskiem 
przynajmniej 20 km dróg na terenie gminy Gnojno. 
- Radny Tomasz Pasternak skonstatował, że biorąc pod uwagę zdrowy rozsądek 
wszystkie drogi powinny być posypane piaskiem, a nie tylko zakręty. 
- Pani sołtys Stanisława Surmańska potwierdziła, że w przeciwieństwie do dróg na 
terenie powiatu kieleckiego – drogi na naszym terenie nie są w ogóle posypywane 
piaskiem. Następnie zapytała, z kim gmina zawarła umowę na zimowe utrzymanie 
dróg. 
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- Pani wójt w odpowiedzi stwierdziła, że umowa została zawarta z panem Grzegorzem 
Stróżem zam. w Jarząbkach, a potwierdzeniem wykonanej usługi jest podpis 
właściwego sołtysa. 
- Radny Tomasz Pasternak, zabierając po raz kolejny  głos na temat odśnieżania dróg 
powiatowych, przypomniał że podczas ubiegłorocznej sesji pan dyrektor PZD wysunął 
zarzut, że gmina nie zgłasza swoich potrzeb, uwag i sugestii na etapie planowania. 
- Pani wójt odnosząc się do powyższej kwestii oznajmiła, że z informacji które 
uzyskała wynika, że drogi powiatowe są podzielone na kategorie ważności i według 
nich są odśnieżane. Następnie dopowiedziała, że wszystkie dzisiejsze uwagi dotyczące 
zimowego utrzymania dróg powiatowych zostaną przekazane do Powiatowego 
Zarządu Dróg. 
- Radna Maria Woźniak zwróciła się z pytaniem, czy jest dowożony i składowany 
piasek z solą przy wzniesieniach dróg gminnych (pani wójt potwierdziła, że jest 
dowożony). Ponadto zasugerowała, aby gmina dostarczyła piasek w miejsca 
newralgiczne, znajdujące się na drogach powiatowych (wzniesienia, górki, łuki drogi) 
oraz monitowała do powiatu, aby się bardziej starał w kwestii właściwego utrzymania 
dróg zimą, jak to ma miejsce na terenie powiatu kieleckiego. Kontynuując zwróciła się 
do pana sekretarza o odczytanie zarządzeń, wydanych w ostatnim czasie przez wójta 
gminy. 
- Pan sekretarz oznajmił, że po sesji. czyli do końca grudnia, wydane były 4 
zarządzenia: w sprawie zmian w budżecie gminy, w sprawie zmian w planie 
finansowym, w sprawie zasad polityki rachunkowości oraz w sprawie organizacji 
zasad funkcjonowania systemu kontroli zarządczej. Kontynuując dodał, że w styczniu 
również wydano 4 zarządzenia w sprawach: - udzielenia pełnomocnictwa sekretarzowi 
gminy, powołania gminnej komisji urbanistyczno-architektonicznej, ustalenia planu 
finansowego Urzędu Gminy w Gnojnie i planu finansowego zadań z zakresu 
administracji rządowej oraz innych zadań zleconych Gminie Gnojno w 2014 roku oraz  
realizacji pozamilitarnych przygotowań obronnych Gminy Gnojno w 2014 roku. 
- Radna Agata Segda, nawiązując do tematu odśnieżania, potwierdziła że nawet gdy 
przejedzie pług, droga powiatowa Zagrody-Potyrała nie jest odśnieżona jak należy. 
- Pan sołtys z Pożóg odnosząc się do wypowiedzi pani radnej Marii Woźniak 
stwierdził, że piasek jest dowożony. Zaapelował natomiast, aby przywożący 
współpracowali z sołtysami uzgadniając miejsca, w których piasek ma być 
składowany. Następnie poruszył sprawę świadczonych usług przez pana Grzegorza 
Stróża i oznajmił, że nie posiada on dostatecznej wiedzy na temat przejezdności dróg. 
- Pani wójt zakomunikowała, ze pan Stróż nie zna wszystkich dróg, bo był 
oddelegowany do odśnieżania dróg we wschodniej części gminy. 
- Pan Henryk Kasza zapytał, czy pracownicy Powiatowego Zarządu Dróg, w ramach 
zawartej umowy z gminą, mają obowiązek tylko odśnieżać drogi, czy też posypywać 
piaskiem? 
- Pani wójt w odpowiedzi stwierdziła, że gmina nie zawiera umowy z powiatem, bo 
odśnieżanie dróg należy do obowiązków statutowych powołanych do tego służb. 
- Pan Henryk Kasza zapytał jeszcze, czy jest możliwość odłączenia się od powiatu 
buskiego w kwestii odśnieżania i przyłączenia się do powiatu kieleckiego. 
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- Pani wójt podkreśliła, że bardzo ważną rolę odgrywa kwestia finansowa i 
zaproponowała panu sołtysowi przeznaczenie funduszu sołeckiego na ten cel. 
- Pan przewodniczący zaakcentował, że nie ma osoby na sali, która by pochwaliła 
Powiatowy Zarząd Dróg za odpowiednie odśnieżanie. 
- Radny Jerzy Gierczak zabierając głos w tej samej sprawie powiedział m.in., że 
dyskusja bez osób zainteresowanych niczego nie zmieni. Dlatego zaproponował 
zaprosić na sesję pana starostę Stanisława Klimczaka i pana dyrektora Powiatowego 
Zarządu Dróg w Busku-Zdroju. Kontynuując dodał, że po to się płaci podatki, żeby w 
okresie zimowym były przejezdne drogi. Dopowiedział jeszcze, że karygodne jest 
jeżdżenie piaskarek, wyładowanych piachem, które zamiast posypywać drogi jeżdżą 
bez konkretnego celu. Kończąc zaznaczył, że raz na zawsze należy z tym zrobić 
porządek. 
- Przewodniczący rady przytoczył słowa pana dyrektora który, podczas ubiegłorocznej 
sesji  na której był poruszany problem odśnieżania, stwierdził że odnosi wrażenie, że 
wy wiecie, jak to trzeba zrobić a my nie, że wy chcecie to zrobić a my nie, a tak 
naprawdę to chodzi wyłącznie o finanse. 
- Radny Jerzy Gierczak powiedział, że nie zgadza się z propozycją pani radnej Marii 
Woźniak, aby kupować bardzo drogi piasek z solą i posypywać drogi powiatowe. Pan 
radny oznajmił, że dzwoniąc w dniu 26.01.2014 r. do PZD usłyszał odpowiedź 
dyżurnego, że nie może wysłać pługa do odśnieżania w niedzielę, tylko dopiero w 
poniedziałek. Dodał jeszcze, że usługi wykonywane przez pracowników rejonu 
pozostawiają wiele do życzenia. 
- Pani sołtys z Wólki Bosowskiej potwierdziła słowa swojego przedmówcy i 
zaznaczyła, że ma podobne doświadczenia. 
- Radny Stanisław Wcisło stwierdził że spotkanie, o które wnioskował pan radny Jerzy 
Gierczak, ma sens tylko wtedy, kiedy będzie taka sytuacja, jak dzisiaj. Bo jak 
przyjdzie ładna pogoda – nie ma sensu. Podczas dzisiejszej sesji widać otwartość 
ludzi, wynikającą chyba z ich desperacji. Na pewno boli mieszkańców fakt, że między 
miejscowościami położonymi na styku gmin: Gnojno i Chmielnik jest taki duży 
kontrast. Mimo że zima jest wszędzie jednakowa – u nas drogi są nieodśnieżone, 
natomiast tam zupełnie inny świat. Kontynuując pan radny dodał, że drogi powiatowe 
są miejscami tak niebezpieczne (bo łuki  i skrzyżowania są posypane piaskiem), że  aż 
strach wyjeżdżać.  
- Radny Jerzy Kwiecień podsumowując burzliwą dyskusję na temat odśnieżania dróg 
powiatowych na pocieszenie powiedział, cytując słowa pana dyrektora, że im się 
więcej zaoszczędzi na odśnieżaniu – tym więcej zostanie pieniędzy na remonty dróg. 
 
Do punktu 14-go. 
 
           Po omówieniu wszystkich punktów porządku obrad – przewodniczący Rady 
Gminy – pan Piotr Terlecki dokonał zamknięcia XXXV sesji. 
 
Na tym protokół zakończono i podpisano.- 
      Protokolant:                                                                 Przewodniczący obrad: 
Barbara Czarnecka                                                                    Piotr Terlecki 
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